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zákulisí „je to velké vítězství pro mořské prostředí.“
kRistina GJeRdeoVá, poradkyně Mezinárodního svazu ochrany přírody (IUCN) pro oblast volného moře, komentuje novou 
dohodu o ochraně biologické rozmanitosti v mezinárodních vodách, vyjednanou na půdě OSN. Dohoda mimo jiné umožní zřídit 
chráněné mořské oblasti až na 30 % rozlohy oceánů. (Stokstad E.: Science, 2023, DOI: 10.1126/science.adh4972)

czexpats in science 
mají nového ředitele
iniCiatiVa Czexpats in Science se snaží 
otevírat českou vědu světu, podporuje české 
vědce v zahraničí a posiluje kontakty mezi 
nimi a českou společností. Jejího vedení se 
nyní ujímá Matouš Glanc (*1988), expert na 
molekulární biologii rostlin, kterého můžete 
znát i z našich stránek (Vesmír 98, 636, 
2019/11).

Do funkce ředitele nastoupil už v lednu, 
ale naplno se jí začne věnovat až nyní, proto-
že ve Vlámském biotechnologickém ústavu 
(VIB) v belgickém Gentu ještě dokončoval 
svůj výzkumný projekt, na který získal 
mimo jiné grant EMBO. V Czexpats dosud 
působil jako koordinátor pomoci Ukrajině. 
„Mou hlavní motivací je české vědecké pro-
středí aktivovat – zespodu formou sdílení, 
mentoringu atd. a shora skrze advokační 
činnost,“ napsal Vesmíru.

„Když jsme se jako Czexpats sešli poprvé, 
bylo nás asi patnáct a řešili jsme vlastní 
potřeby – jak zůstat v kontaktu s českým 
prostředím, když působíme v zahraničí. 
O pět let později spojujeme více než sedm 
set českých vědců a vědkyň po celém světě 
a prostřednictvím našich zahraničních 
zkušeností máme šanci měnit a inspirovat 
české akademické prostředí. A aby ta změna 
byla skutečně efektivní a co nejrychlejší, 
potřebujeme se profesionalizovat,“ 
vysvětluje změnu organizační struktury 

Czexpats in Science na webu iniciativy jed-
na ze zakladatelek Markéta Icha Kubánková.

Proč mladý úspěšný vědec končí 
akademickou kariéru a přesouvá se do 
vědeckého zákulisí? „Občas se potýkám 
s výpadky motivace kvůli pocitu, že moje 
práce v základním výzkumu má příliš malý 
a nepřímý vliv na životy lidí kolem a běh 
světa. […] I když jsem ztratil chuť pokračovat 
v akademické kariéře, nechtěl jsem přijít 
o možnost zůstat s vědou v kontaktu, vy-
jadřovat se k jejím nešvarům a něco s nimi 
dělat. V možnosti odejít z výzkumu, ale zů-
stat ve vědě a pozitivně ji ovlivňovat vidím 
dokonalé řešení tohoto svého kariérního 
dilematu,“ uvádí Matouš Glanc na webu 
Czexpats. -ov-

Pražské přednášky 
nositele nobelovy 
ceny reinharda 
Genzela
Ve dRuhé PoloVině dubna navštíví 
Prahu německý astrofyzik Reinhard Genzel, 
který v roce 2020 získal spolu s Andreou 
Ghezovou a Rogerem Penrosem Nobelovu 
cenu za objev supermasivní černé díry 
ve středu Mléčné dráhy (Vesmír 100, 242, 
2021/4). V současnosti působí jako spoluředi-
tel Ústavu Maxe Plancka pro mimozemskou 
fyziku a jako profesor na Mnichovské uni-
verzitě. Učená společnost České republiky 
a Matematicko-fyzikální fakulta Univerzity 
Karlovy zvou na tři setkání s ním.

Zájemci o problematiku infračervené 
astronomie, astronomických experimentál-
ních a pozorovacích metod, supermasivních 
černých děr a obecné relativity jsou ve čtvr-
tek 20. dubna v 10 hodin zváni na diskusi 
v Zelené posluchárně rektorátu Univerzity 
Karlovy (Celetná 20, Praha 1). Ve stejný 
den ve 14 hodin přednese Reinhard Genzel 
v Modré posluchárně rektorátu popularizač-
ní přednášku A Forty Year Journey: Evidence 
of the supermassive black hole in the center of 
the Milky Way (Čtyřicetiletá cesta: Důkazy o su-
permasivní černé díře ve středu Mléčné dráhy). 
A v pátek 21. dubna v 10 hodin následuje 
v posluchárně T1 Matematicko-fyzikální 
fakulty UK (V Holešovičkách 747/2, Praha 8) 
přednáška Galaxies and Massive Black Holes 
(Galaxie a masivní černé díry).

Všechny akce proběhnou v angličti-
ně, vstup je volný (do naplnění kapacity 
poslucháren). -ov-

nová laboratoř se 
zabezpečením Bsl-3
V českéM CentRu pro  fenogenomiku 
Ústavu molekulární genetiky AV ČR 
počátkem března otevřeli nejmodernější 
laboratoř pro práci s vysoce infekčními vi-
ry a bakteriemi v České republice. Funguje 
v režimu úrovně biologické bezpečnosti 
3 (BSL-3), a zatímco v řadě laboratoří lze 
studovat infekční onemocnění v buněč-
ných kulturách, nová laboratoř umožní 
díky vyššímu zabezpečení i jejich studium 
in vivo za pomoci zvířecích modelů. Kapa-
cita takových laboratoří není v ČR zatím 
zdaleka dostatečná.

„Laboratoře BSL-3 se používají ke studiu 
infekčních agens nebo toxinů, které se 
mohou přenášet vzduchem a způsobovat 
potenciálně smrtelné infekce. Do této kate-
gorie kromě SARS-CoV-2 spadá např. i virus 
žluté zimnice, virus západonilské horečky, 
venezuelské koňské encefalitidy, východní 
koňské encefalitidy nebo MERS-CoV,“ říká 
vedoucí Českého centra pro fenogenomiku 
Radislav Sedláček.

Vyšší zabezpečení mají už jen laboratoře 
fungující v režimu BSL-4, který je vhod-
ný i pro výzkum vzduchem přenášených 
infekčních agens způsobujících smrtelná 

onemocnění, proti nimž neexistují ani vak-
cíny, ani léky.

Laboratoř bude sloužit především pro 
preklinické testování nových léčivých pre-
parátů na zvířecích modelech. „Zprovoznění 
této laboratoře zásadně přispěje k zvýšení 
úrovně výzkumné činnosti v oblasti infekč-
ních onemocnění a jejich potenciální léčby. 
Služby laboratoře mohou využít vědci z České 
republiky i ze zahraničí v rámci otevřeného 
přístupu do velké výzkumné infrastruktury,“ 
říká Jan Konvalinka, ředitel Ústavu organic-
ké chemie a biochemie AV ČR. -ov-

che Ťien-kchuejovo 
chování vzbuzuje 
obavy
když čínský biolog Che Ťien-kchuej 
(v anglické transkripci He Jiankui) v lis-
topadu 2018 oznámil, že jeho tým editoval 
genom tří děvčátek a údajně jim zajistil 
odolnost vůči viru HIV1, vypukl skandál. 
Mezinárodní vědecká komunita se shoduje, 

že technologie CRISPR-Cas9 je pro využití 
k editaci lidské zárodečné linie zatím příliš 
riskantní. Čína pod mezinárodním tlakem 
Ťien-kchuejovo počínání odsoudila – a to 
doslova; vědec strávil tři roky ve vězení.

Che Ťien-kchuej nyní pobouřil kolegy 
z oboru znovu. Na únorové bioetické kon-
ferenci organizované Univerzitou v Kentu 
vystoupil s online příspěvkem, v němž 
představil své budoucí plány. V Pekingu 
založil nezávislou výzkumnou laboratoř 
zaměřenou na vývoj cenově dostupné léčby 
dědičných onemocnění, jako je Duchennova 
svalová dystrofie (DMD). Na výzkum prý 
bude dohlížet mezinárodní etická komise. 
Na četné otázky týkající se jeho neetického 
počínání z roku 2018 však odmítl  jakkoli 
odpovědět. Zúčastnění vědci se podle 
časopisu Nature shodli, že čínský biolog 
nepřišel diskutovat, ale udělat si reklamu. 
Neprokázal ochotu (a možná ani schopnost?) 
vzít v úvahu společenské a etické souvislosti 
svého výzkumu.

Jen o několik dní později se v  Londýně 
uskutečnil 3. mezinárodní summit o edi-
taci lidského genomu. Čína před ním sice 

představila nové regulace výzkumu, které 
by podle ní měly opakování skandálu 
zabránit, ale světoví odborníci vyjadřují 
vážné pochybnosti. Regulace se mimo jiné 
netýkají nevládního výzkumu ve firmách 
či nadacích, tedy ani toho, který plánuje 
Che Ťien-kchuej. Čína navíc zatvrzele mlčí 
o osudu dívek narozených v roce 2018. 
Nevíme, zda se editace podařila, zda nemá 
vedlejší účinky, ani zda jsou dívky vůbec 
naživu. „Čínští delegáti hodně mluvili 
o tom, co země udělala po experimentu, ale 
neřekli nic o tom, co se dělo předtím. [...] Po-
kusil jsem se jich zeptat na ty dívky, ale můj 
dotaz nepřijali a odešli bez odpovědi,“ cituje 
španělský deník El País Lluise Montoliua 
z Národního centra pro biotechnologie.

-ov-
Mallapaty S.: Nature, 2023,  
DOI: 10.1038/d41586-023-00382-w;  
Domínguez N.: El País, 9. března 2023

mladí vědci 
a vědkyně radí 
ministryni heleně 
langšádlové
MinistRyně PRo Vědu, výzkum 
a inovace a předsedkyně RVVI Helena Lang-
šádlová zřídila nový neformální poradní 
orgán, do kterého nominovala úspěšné 
mladé vědce a inovátory napříč obory, a to 
ze základního výzkumu, z komerční sféry 
(star-upů) i z veřejné správy. 

„Nechceme-li, aby docházelo k brain-drai-
nu, musíme přesně těmto mladým nada-
ným lidem nastavit takové podmínky, aby 
se i z prestižních světových univerzit měli 
kam vrátit a předávat dál své zkušenosti,“ 
říká Helena Langšádlová. Skupina by se mě-
la zaměřit na rozvoj lidských zdrojů ve vědě 
a inovacích, na transfer technologií a zna-
lostí a na podporu excelence. Mezi členy jsou 
např. zooložka Zuzana Musilová (Vesmír 97, 
648, 2018/11; 98, 78, 2019/2), socioložka Lucie 
Kalousová (Vesmír 98, 630, 2019/11) nebo 
kosmický inženýr Jan Lukačevič.

První setkání se uskutečnilo v polovi-
ně února v coworkingovém centru Next 
Zone, které vybudovali studenti Smíchov-
ské střední průmyslové školy a gymnázia 
[a v němž Vesmír loni na jaře uspořádal 
diskusi Green Deal v době (post)válečné]. -ov-

nositel nobelovy ceny za fyziku 
Reinhard Genzel bude přednášet v Praze.
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noVý ředitel Czexpats in science, 
molekulární biolog Matouš Glanc.

eduard kejnoVský z biofyzikálního ústavu aV čR točí popularizační videa 
s genetickou tematikou.

Genetika a genomika na youtube
MikRobioM – nový orgán? Děti na zakázku? Co je promiskuitní DNA? Vyhynou muži? 
Jak se DNA vejde do buňky? Život na bázi křemíku? Přišel život z vesmíru?

Na podobné otázky odpovídá v krátkých videích na YouTube doc. Eduard  Kejnovský, 
který v Biofyzikálním ústavu AV ČR studuje evoluci pohlavních chromozomů a dyna-
miku genomů. Pravidelně přispívá také do Vesmíru. První video pověsil na síť  
před deseti měsíci, nyní jich má už přes čtyřicet. Najdete je na  
www.youtube.com/@eduardkejnovsky1974. -ov-
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